
ara fa cent anys 
Primer trimestre de 1894 

Iniciem aquest any retornant ala normalitat, aixo és, amb larecupeiació del 
Llibre d'actes del consistori. El nou any presenta forqa novetats que jaes comencen 
a veure en aquest primer trimestre: hi ha hagut eleccions i es produeix el relleu de 
regidors a l'alcaldia, així com també tindrem nou batlle. A més, el tema que ocupa 
més sessions és el de I'allistarnent militar. Per al lector, aquest trimestre pot ser 
forqa interessant pel fet que apareixen una gran nombre de noms, d'individus de 
la nostra vila, de manera que pot entretenir-se en la recerca d'algun parent Ilunyk 
sobre el qual tenia poques dades o bé ignorava la seva existencia. 

El gruix de lainformacióprovindra del Llibre d'actes del consistori, pero no 
renunciarem a d'altres fonts documentals emurades durant I'anv anterior. Així, 
mantindrem les dades que ens aporti el Llibre d'arqueig d'aquest 1894 i ressenya- 
rem únicament les cartes que considerem més interessants ¡/o curioses. 

Pel que fa al Llibre d'arqueig, cal recordar que acabarem I'any anterior amb 
la caixa buida. 

Gener. 
Existencia en caixa en finalitzar I'arqueig anterior 0'00 ptes. 
Recaptació 172'25 ptes. 
Obligacions satisfetes 0'00 ptes. 
Existencia en caixa 172'25 ptes. 

en plata 56'00 ptes. 
en xavalla 116'25 ptes. 

Febrer. 
Existencia en caixa 
Recaptació 
Obligacions satisfetes 
Existencia en caixa 

en plata 
en xavalla 

172'25 ptes. 
377'00 ptes. 

0'00 ptes. 
549'25 ptes. 

56'00 ptes. 
493'25 ptes. 



Marc. 
Existencia en caixa 
Recaptació 
Obligacions satisfetes 
Existencia en caixa 

en plata 
en xavalla 
en paper 

549'25 ptes. 
328'35 ptes. 
549'25 ptes. 
328'35 ptes. 

62'85 ptes. 
140'50 ptes. 
125'00 ptes. 

Pel que fa al Llibred'actesde sessions deI'Ajuntament, els temes principals 
són els següents: eleccions-cirrecs, I'allistament militar, demografia, hisenda, 
consums, infraestmctures, sanitat, beneficencia i altres. 

La sessió del dia 5 de gener enceta el trimestre i l'any. En ella es produeix el 
relleu de regidors i laconseqüent entrada de nous. Els que cessen són Gabriel Simó, 
ManuelTell i AntonioCatali, ielsqueentren AntonioPimies, Joaquín París,Pablo 
Mateu, Juan Madorell i Juan Torrens. Tres són les persones que abandonen el 
cirrec de regidor i sóncincels queentren per substituir-los. Per contra, es mantenen 
al consistori Juan Pamies, Juan Virgili, Esteban Domingo, Juan Rubert i Gabriel 
Rovellat. 

La rnodificació és conseqüencia dels resultats electorals produits el 19 de 
novembrede 1893. Seguidamentels regidors votaren per tal d'elegirel nou alcalde. 
Joaquín París obtingué 5 vots i Pablo Mateu Serra, 4 vots. També hi hagué un vot 
en blanc. Per majoria simple, Joaquín París fou proclamat alcalde interí. 

La votació per elegir el primer tinent d'alcalde tingué com a resultat el 
següent: JuanRubert Climent, 7 vots, i 3 vots en blanc. Ladel segon tinent d'alcalde 
dona a Pablo Mateu 5 vots; a Juan Torrens, 3; i també hi hagué 2 vots en blanc. 

Per majoria simple fou elegit síndic Esteban Domingo i el cirrec d'interven- 
tor fou per a Gabriel Rovellat. Així doncs, d'aquests 5 cirrecs, 2 (els d'alcalde i 
segon tinent d'alcalde) són ocupats per individus que no havien format part del 
consistori abans de les daneres eleccions. Podríem pensar que els 5 vots que 
obtingué I'alcalde provenen dels 5 nous regidors del consistori, a I'igual que els 5 
vots del segon tinent d'alcalde. 

El dia 5 degeneres procedeix a la repetició de les votacions per tal de veure 
si s'aconsegueix rnajoria absoluta en I'elecció dels cirrecs. Ara, Joaquín París 
obtingué 6 vots i Pablo Mateu, 4; de manera que fou elegit alcalde. 

La votació pel segon tinent d'alcalde doni com a resultat el següent: Pablo 



Mateu, 5 vots; Antonio Torrens, 1 vot; i 4 vots en hlanc No tingué majoria 
suficient, de manera que " debe continuar en la interinidad de 2" Teniente Alcalde 
que con dicho carácter desempeña". 

Tot seguit s'acord'a la creació de 5 comissions de govern, la composició de 
les quals fou la que segueix: 

HISENDA: Joaquín París (president),Esteban Domingo, Juan Pamies i Juan 
Virgili (vocals), amb 10 vots cadascú. 

POLICIA URBANA: Joaquín París (president), Pablo Mateu, Juan Mado- 
re11 i Gabriel Rovellat (vocals), amb 9 vots cadascú, més un vot en blanc. Cal 
destacar que, d'aquesta comissió, els tres primers individus són nous al consistori. 

POLICIA RURAL: Joaquín París (president), Juan Rubert, Juan Madorell 
i Juan Virgili (vocals), amb 9 vots cadascú i 1 voten blanc. 

CONSUMS 1 ESCORXADOR: Joaquín París (president), Juan Rubert, 
Antonio Pamies i Juan Torrens (vocals), amb 10 vots cadascú. 

EDIFICIS DEL COMÚ: Joaquin París (president), Antonio Pamies, Juan 
Tomens i Juan Madorell (vocals), amb 9 vots cadascú i 1 voten blanc. Aquesta 
darrera comissió és íntegrament controladaper individus que han ingressat de nou 
al consistori. 

Finalment, aquest mateix dia 5 de gener fou elegit Administrador de 
I'Hospital de pobres Esteban Domingo, mentre que Antonio P h i e s  Solé formara 
part de la Junta de Primera Ensenyanca. 

El dia 8 de gener la reunió tracta de la dimissió de Magín París Dalmau com 
a Secretari de I'Ajuntament. Després de dues votacions, Pedro Ramon Olivé 
obtingué4 vots i MagínParís Dalmau, 1 vot. L'elegit per ocupar de manera interina 
el carrec de Secretari fou Pedro Ramon Olivé. 

No sera fins al dia 12 de gener que es produeixi la votació definitiva per al 
c h e c  de segon tinent d'alcalde, i en ella Pablo Mateu obtingué la majoria absoluta 
amb 7 vots. 

El dia 26 de gener Pedro Ramon Olivé, en la votació com a Secretari, 
obtingué 5 vots. Dos regidors "dijeron no votamos a nadie", de manera que Pedro 
Ramon Olivé deixa I'interinatge i esdevé Secretari titular. 

El dia 9 de febrer s'informa que hi ha hagut únicament una sol.licitud per al 
carrec de Dioositari de fons munici~als. Dimas Catala Miret, d'Alcover, era I'únic 
candidat, queoferiaunalliurancade2.00Optes.en formade pecade terca. Obtingué 
5 vots a favor i 2 en contra (els de Gabriel Rovellat i Juan Pamies que no estaven 
d'acord amb la Iliuranca). 



L'ALLISTAMENT MILITAR 

El dia 14 de gener a les 11 del matí se celebra la sessió extraordinaria per tal 
d'iniciar la llista d'inscripció dels mossos de 18 anys per realitzar el servei militar 
tenint com a guia els llibres parroquials, els del Registre Civil i els dels Padrons. 
La llista estava formada per 44 individus. Poc després, el dia 28 de gener, a les 10 
del matí i novament en sessió extraordinaria es procedí a rectificar I'allistament fet 
el dia 14. Es presenten 23 individus (els interessats, el seu germa o pare) i 1 no ho 
féu. Tots foren inclosos a I'allistament en no present ar cap al.legaciÓ. 

A la sessió del 2 de febrer, Juan Rubert i Gabriel Rovellat manifestaren que 
eren familiars de dos quintos de I'actual reemplac de manera que són eximits 
d'assistir a les sessions de quintes. El mateix dia fou inclbs a I'allistament Carlos 
Jaime Pablo Riba. 

El 9 de febrer s'acorda que els dos metges de la vila assisteixin a I'acte de 
classificiació i declaració dels soldats que es realitzh I'endema en sessió extraordi- 
nhria.Un copescoltades lesreclamacionspertal dequedar exclososdel'allistament, 
aquest queda format per 25 individus. A saber: Pere Jené Company, Pedro Roca 
Ferrer, Francisco Barberh Torrell, Salvador Altes Magrané, Luis Escoté Tell, 
Salvador Simó Masqué, Jaime Pablo Riba Carlos, Juan Martí Serra, José Juncosa 
Agrhs, Juan Ferré Barbera, Francisco Rubert Catala, José Grau Cortiella, Próspero 
BatetFons, JoséhiigMolné, DomingoJovéDom~nech,AntonioGironaVallverdú, 
José Agras Creus, Juan Domingo Masqué, José Vendrell Miró, Buenaventura 
Gracia Recasens, Antonio Roca Domingo, José Garcia Espinach, Amadeo ? 
Figuerola, José Molné Jorda i José Garcia Cortes. 

L'endema, a les 8 del matí, se celebra una sessió extraordinaria "al objeto de 
proceder al acto de la clasificación y declaración de soldados", sent José Barberh 
el responsable d'amidar els soldats. Calcada mitjana d'aquests fou 1'609 metres. 
Els resultats de la sessió referent als exclosos temporals, que el proper 4 de marc 
han de justificar les seves al.legacions, foren els següents: Pablo Jené Company, 
d'1'533 metres, no arriba a la talla mínima, té una ferida al cap. Francisco Barberh 
Torrell queda exclbs temporalment perque té un germa soldat. Salvador Simó 
Masqué, 81'524 no arriba a la talla, i és a més fill únic de pare sexagenari. Juan 
Martí Serraqueda exclbs temporalment per tenir pare miop. Juan Ferré Barbera és 
fill demare vídua. JoséPuig Molné, 81'532 metres, és exclbsperno arribarala talla 
i ser fill de pare sexagenari. Domingo Jové Domenech, queda exclbs per teneir 
defectesfísics, al'igualque Juan DomingoMagrané. JoséVendrell Miró al4egaser 
fill únic de vídua. Bonaventura Garcia Recasens és fill de pare pobre i sexagenari. - - - 
Antonio Roca Domingo al.lega tenir el pare amb defectes físics com José Garcia 
Altés. José Garcia Espinach diu ser fill de pare pobre impedit per al treball, i José 



Molné Jordh a lkga  defectes a I'orella, de manera que queda, després de la revisió 
facultativa, exclbs totalment. 

Seguidament es procedí a la revisió dels exclosos temporalment f'any 
anterior, que han dejustificar les seves al.legacions el proper4 de mar$: José Maria 
Bofanill Gomis aldega la mateixa causa que I'any anterior. Magín Garcia Magrané 
torna a dir que és fill de pare pobre impedit. Al marge, i en llapis, hi ha una nota 
que diu que també té una germh casat, Jaime Garcia Magrané. Pedro Roca Sanan 
no es presenta, pero en llapis hi ha una nota que diu que el seu pare pateix una 
malaltia al peu, té un germh de 7 anys, i el seu pare és pobre i impedit. Antonio 
Español Espinach, $1'530 metres no amba a la talla i diu que és fill de víduapobra 
laqual ha de mantenir. Ramon Agrhs Batlleal.legadefectes físics, per laqual cosa 
ésexclbs totalment. Antonio Jiné Roig diu serfill de víduapobra com l'any passat. 
Antonio Mallafré, també. Lorenzo Fons Granja fou representat pel seu pare, dient 
aques t que presenta la mateixa justificació que I'any anterior. Pedro Ribeilas Ferré 
torna a al4egarqueés fill deparepobra i sexagenari. AntonioPedret Miró és exclbs 
pel mateix motiu que I'any anterior, i Juan Fortuny Palau al.lega tenir uns 
problemes físics consistents a tenir "laextremidad abdominal derechaunos cuatro 
centímetros más corta que la izquierda", per la qual cosa és declarat exclbs 
totalment. 

La revisió dels exclosos en el reemplaq de 1892 també es realitza el mateix 
dia, i tenen també fins al 4 de mar$ per justificar I'exclusió. El resultat fou aquest: 
José Brunet Clavé, representat pel seu pare, torna a ser fill de pare pobre i 
sexagenari, com Francisco Roca Sans. La mare de Juan Batet Jiné diu que té una 
mare vídua i pobra per mantenir. El pare de José Francisco Roca Sans diu que 
aquest és fill de pare pobre i impedit. Juan Prats Nogués, $1 '5 13 metres, a més de 
no arribar a la talla, és fill de pare pobre i impedit. Isidro Caballé Masdeu torna a 
ser fill de vídua pobra. 

1 finalment es realitza la revisió de les exclusions de 1891: Esteban Mallafré 
Canela torna a ser fill de pare pobre i impedit. Mariano Caballé Pons torna a ser fill 
de pare pobre sexagenari. Francisco Molné Martorell a lkga  altre cop ser fill de 
pare pobre i impedit. En llapis s'anota que té dos germans, Marcelino de 13 anys 
i Juan. Francisco Roig Parnies torna a ser fill de pare pobre sexagenari. En llapis 
ens informen que té dos germans casats, Antonio i Próspero, que viuen separats. 
Juan Magrané Punsoda torna a ser fill de pare pobre i impedit. La mare &Antonio 
Sans Tell diu que el seu fill té com a mare una vídua pobra, com Francisco Sans 
Rosich. Antonio Tell Bonet al.lega ser fill de pare pobra i sexagenari. 

Com ja ens podem imaginar, a la sessió extraordinaria del día4 de mar$, tots 
els interessats justifiquen per escrit les seves al.legacions per quedar exlosos 
novament. També, en vista dels resultats, ens podem fer una idea de quins eren els 



mecanismes per eludir la incorporació afiles, ja que una matiexa al.legació servia 
per cada any. 

DEMOGRAFIA 

Durant aquest trimestre comptabilitzem un total de 12 baixes al padró 
municial: Juan Baró Pellicer i Jertrudis Molné Salvat, Magina Camps Molné, 
Ramona Granja Camps, Juan Munté Molné, Antonia Mateo Serra, Antonia Munté 
Mateo i Pablo Roca, van a residir a Reus. Juan Batet Parés, Teresa Hort Llobet, 
Próspero Batet Font i Maria Antonia Pablo Iniesta, es traslladen a Sant Martí de 
Provencals. Per contra, podem arribar a comptar 26 altes: Teresa Figuerola Pons 
i Rosa Roig Figuerola, del Mil& Antonio Pascua1 Prats, Antonia Ingles Fortuny, 
José Pascua1 Ingles, Antonia, Rosalia, Amparo i Carmen dels Pallaresos; José 
Bové Rosich,Teresa Caballé Cervelló, TeresaBovéCaballé i MariaBové Caballé, 
dels quals no s'indica el lloc de procedencia. Ramon Llauradó Pamies, de 35 anys, 
Maria Monseny Sans, de 35 anys, Ramon Llauradó Monseny, de 9 anys, i Antonio 
LlauradóMonseny,de6anys,provinents totsdeReus. José011éGomis,Raimunda 
Albagés Roig, José 011é Albagés, Antonio Ollé Albagés, Rosa, Juan i Maria i 
Nicolás Maimoné Martorell, dels quals ignorem la procedencia, i Ramon Ribé 
Salas, de Valls. 

HISENDA 

Els principals contribuents de la vila apareixen en una llista amb data del 12 
de gener. Són: Francisco Valldeperas Gené, Antonio Barbera Boada, Pedro Miró 
Carnicé, Pedro Ferré Ollé, Francisco Caballé Gatell, Juan Barberi Pujol, José 
Escoté Badia, José Isern Barbeta, Juan Pamies Solé, Antonio Jené Pujal, Pedro 
Agras Girona, José Martí Tomas, Domingo Andreu Carbó, Buenaventura Cesari 
Tell, Antonio Aloma Brunet, José Plana Roca, Pablo Company Andreu, Antonio 
Agras Isern, Francisco Rubert Climent, Joaquin Serralta Figueras, Antonio Puig 
Roca, Valero Oms Garriga, Antonio Climent Oliveras, Francisco Alardeu Vallde- 
peras, José Catala Ribé, Sebastián Agras Girona, Antonio Miró Brunet, Francisco 
Catalh Domingo, José Grau Domingo, José Cesari Mallafré, Juan Roig Rius, José 
Molné Escoté, Pablo Jové Catala, Antonio Juvé Catala, Juan Ferré Rubert, Juan 
Albaigés Roig, José Agrhs Mateo, Ramón Batet Rosich, José Gomis Prous i 
Jerónimo Rosich Jirona. 

Antonio Pkmies Solé ocupar;, a partir del dia 12 de gener, sense cobrar i de 
manerainterina, la placa de Dipositari dels fons municipals en baver dimitit el que 
hi havia fins ara. El dia 16 de febrer, Juan Madurell proposa que s'anuncii la vacant 



amb una lliuranca de 2.000 ptes en lloc de les 5.000 actuals, i S' oposa a I'elecció 
de Dimas Catala Miret per al dit carrec. Per contra, Esteban Domingo proposaque 
sigui valid el nomenament de Dimas Catala com a interí, i demana que es torni a 
anunciar la placa al ButlletíOficial de la provincia amb una Iliuranca de2.000 ptes. 

El dia 17 de gener es presenta un comissionat de I'ajuntament de Valls 
reclamant 3.103'53 ptes. pera la Caixa de fons carcel.laris, donant un termini de 
48 hores per fer efectiu el pagament. L'alcalde comenta al consistori que no s'havia 
fet carrec dels deutes dels anys anteriors, responsabilitat de I'altre alcalde, de 
manera que no havia pagat. Ara bé, a partir d'ara es comprometia a normalitzar la 
situació. 

El dia 2 de febrer, "manifestó el señor Presidente que la confusión que existe 
en la contabilidad municipal es tan grande que precisa se instruiese con objeto de 
evitar responsabilidades un expediente administrativo para poner en claro dicho 
ramo". Davant aquesta confessió, sobren els comentaris. 

La factura de Próspero 011é pel concepte d'enllumenat públic del mes de 
gener puja un total de 61'60 ptes. A més, es dóna de termini fins al 26 de febrer al 
senyor Agras perpagar el descobert dels mesos de novembre i desembre i s'exposa 
la necessitat defer complirel pagamentdel lloguer dels individusque ocupen cases 
del consistori. 

El dia 2 de mar$ es procedeix al pagament dels funcionaris municipals: als 
guardies municipals decamppels honoraris degener ifebrer; a I'agutzil, 48'50ptes; 
al pregoner, 27'50 ptes; al conserge del cementiri, 22'56 ptes; per l'enllumenat 
públic s'hi destinen 57'75 ptes. i per un concepte que no entenem 91'24ptes. 

El dia 9 de mar$, Esteban Domingo considera que com que és el temps de 
confeccionar el pressupost de 1894-95 i en no tenir el municipi -segons consta en 
sessions anteriors- una junta municipal, proposa que es consulti I'autoritat sobre 
quins passos s'han de seguir. El mateix Esteban Domingo proposa per al carrec de 
recaptador de contribucions municipals de manera interina José Barbera Cervelló, 
amb la paga de 3 ptes. de premi per cobrament, i es demana publicar I'anunci 
corresponent al Butlletí Oficial de la provincia, amb una Iliuranca de 6.000 ptes. 
La votació que ocasiona aquesta proposta dóna 6 vots a favor i 1 en contra, el de 
Juan Madurell, que s'oposa al nomenament de José Barbera. 

CONSUMS 

En sessió del dia 12 s'acorda "que los fraudes que se hagan de reces y demás 
ganado, se entregarán al individuo que los encuentre perdiéndolas el que intenta el 
fraude siendo castigados con una multa que la comisión de consumos estudiaria". 
El mateix dia I'agutzil Matias Crusell comunica que, pel que fa a la recaptació de 



drets d'escorxadori consums, mancavael cobrament del mes dedesembrede Pedro 
Agrks, que sumada a la resta feia un total de $3'75 ptes. També s'acorda per 
unanimitat obligar apagar als deutors de consums de carn, obiigant-los apesar tots 
els animals sacrificats per controlar el pagament de la quota, a més d'obligar 
aquells que tenen bestiar a presentar una llista detallada de les classes de bestiar i 
el seu nombre. Podem veure, doncs, que es prenen mesures per tal d'evitar el frau 
i l'increment dels morosos. Queda clar que en cas de frau s'aplicaria una multa i que 
aquesta actuació deixa "por consiguiente sin efecto el procedimiento que seguia 
el Ayuntamiento anterior por no estar ajustadas a las formalidades prevenidas en 
el Reglamento de Consumos". Davant d'aquesta acusació, cal pensar que tota la 
culpa de la mala situació econbmica viscuda fins ara al consistori era responsabi- 
litat de I'equip de govern. 

El dia 2 de febrer s'acorda la proposta &Esteban Domingo relativa a 
inspeccionar les carns i altres comestibles per part de la Comissió de Consums i de 
I'agutzil, així com obligar que el peix sigui venut a I'habitació dels baixos del 
consistori, el qual haura de vendre's en fraccions de quilograns i grams. D'altra 
banda, el 23 de febrer s'acorda que la matanca del porc a l'escorxador costara 7,50 
ptes. amés de 2'50ptes. pel dret de consum. Aquest mateix dia s'acorda la proposta 
de JuanRubert relativas obligar els venedors de carns aposar un cartel1 que indiqui 
la classe i el preu del producte. 

La matanca del porc es fari de sol a sol i la de les ovelles de 4 a 7 segons una 
proposta de Juan Climent. 

INFRAESTRUCTURES 

El dia 12 de gener s'acorda la proposta &Esteban Domingo relativa a la 
prohibició de la venda depeix a la via pública, amb el compromís de I'ajuntament 
d'estudiar la construcció d'un edifici pera aquesta finalitat i un altre per escorxador 
públic. En aquest sentit, el dia 18, després d'una petita discussió, s'acorda la 
proposta de Juan Rubert que consisteix a preguntar a Próspero 011é qui li ha llogat 
els baixos de I'ajuntament, i s'acorda també que els abandoni per construir-hi una 
carnisseria i una peixateria. Finalment, el dia 26 s'acorda la proposta d'Esteban 
Domingo relativa a rehabilitar per a la venta de peix I'habitació que estava 
destinada a I'agutzil. 

La Comissió de Foment ha d'examinar la casa de José Catala Ribellas, del 
carrer Major, la qual amenaca ruyna. L'alcalde també proposa la necessitat de 
reparar una paret del cementiri. 

El 2 de mar$ s'efectuk la lectura de les disposicions vigents per verificar el 
Registre Final d'edificis i solars. "El Ayuntamiento acordó que se ponga a la mira 



de las demás poblaciones para dar principio a los trabajos". 

SANITAT 

El dia 2 de febrers'aprovalapropostadePablo Mateuencaminada aprohibir 
"a los propietarios que dejan ir aguas necias en el bebedor de animales de San 
Miguel", i que siguin multats en cas contrari. Esteban Domingo expressa la 
necessitat de nomenar els individus que han de formar part de la Junta de Sanitat. 
L'alcalde informa que no ha pogut trobar al Llibre d'actes municipal cap reunió 
d'aquesta junta ni el seu Llibre d'actes. Així doncs, "en vista de este estado 
deplorable acordó que se ponga en conocimiento de la primera autoridad de la 
provincia para no incurrir en las responsabilidades consiguientes y saber a que 
atenerse". 

El 2de mar$ s'aprovalapropostad'Esteban Domingoencaminadaacrear una 
Junta Especial de Cementiri per esbrinar les necessitats existents per guardar les 
ordinacions de sanitat del recinte. Lajunta fou formada per Antonio Pimies, Juan 
Torrens, Juan Pimies, Pablo Mateo i Juan Virgili juntament amb el capelli del 
poble. A instincies de la decisió d'aquesta junta, Esteban Domingo proposa 
comprar unaportade ferro. El capelli hi donara el seu vist -i -plau el dia 16per boca 
d'AntonioPamies, afegintqueuna personaha promes satisferels costos acanvi que 
no es digui el seu nom. 

Amb datade 14defebrer hi halareunió extraordinhiaperdecidirquines són 
les famílies pobres de la vila que tindran dret a la consulta medica gratuita. Els 
elegits són 28 individus: Isidro Roca Guardias, José Mas Besora, Francisco Miret 
Agrhs, Juan Jiné Jové, Teresa Canela Serra, Juan Tell Esteve, Rosa Miró Pellicer, 
Juan Ral Riva, José Domingo Estadella, Magdalena Rosich Casanovas, Antonio 
Torrell Agrhs, Gregorio Masoni Pamies, vídua de Gabriel Bosch Virgili, Juan 
Bultó Roig, Josefa Barberh Madurell, Rosa Roig Altbs, José Martí Freixas, Pedro 
Barberi Plana, Juan Puig Domknech, Francisco Caballé Feliu, Maria Camps 
Girona, Miguel Climent Brunet, Francisco Juncosa Cerveiló, Cristóbal Borrell 
Caballé, Mariano Barberi Claramunt i Úrsula Ferré, vídua de Pedro París. 

El dia 25 de mar$ Juan Rubert proposacom a metge interí José Barberj a raó 
de 120ptes. anuals per I'atenció als pobres i 30 ptes. pels serveis del sant Hospital, 
de manera que cessa Joaquin Riba, metge interí que cobrava 360 ptes per aquests 
dos serveis. Amés,proposaques'anunciilapla~aalButlletíOficial delaprovíncia. 
La proposta s'accepta. 



ALTRES 

En aquest calaix de sastre trobem diferents anuncis i acords: 
- S'acorda pregonar un edicte del governador civil sobre la necessitat de 

modificar o no I'amillarament d'alguna terra. 
- S'acorda, a instancies #Esteban Domingo, responsable de I'Hospital, la 

verificació d'un inventari dels efectes daquesta institució que es fara en presencia 
de Joaquín París i Antonio Pamies. 

-Es comunica que el nou governador civil és, a partir del dia 12 de gener, D. 
Manuel de la Paliza. 

- Es procedeix a la lectura d'una carta del jutge de la partida referent als usos 
i costums pels quals es regeixen els senyors de la Junta d'Aigua de Baix. 

- L'alcalde proposa contribuir amb 110 ptes. a la germandat de la Guardia 
Civil. 

- Es proposa i s'accepta un canvi de segell perque I'existent esta molt gastat. 
S'ha de comunicar aquesta decisió al governador civil. 

- S'acorda assistir a les celebracions reiigioses de dijous i divendres Sant així 
com també prendre les mesures necesshries per a la vigilancia aquests dies. 

Finalment, donada la precaria situació economicaque travessael poble, i per 
tal de reduir les chrregues municipals, es convoca la Junta de majors i mitjans 
contribuents per tal de rebaixar els sous de les 4 escoles públiques existents fins a 
825 ptes. Els assistents hi estan d'acord, i els que ho signen són Juaquín París, Juan 
Rubert, Pablo Mateu, Gabriel Rovellat, Domingo Asensio, Juan Pamies, Francisco 
Ciuró, Juan Barberh, Dimas Catala, Francisco Valldeperas, Antonio Giné, Juan 
Barbera, Antonio Martí, Próspero Altes, Esteban Arnau, José Catala, Antonio 
Punsoda, Juan Clavé, Antonio Barbera i Valero Homs. 

Recapitulant, hem de destacar que hi ha hagut un relleu al capdavant del 
consistori com a fmit dunaconsultaelectoral. Apareixen nous homes que no volen 
ser responsables d'una situació dolenta i problematica, que és conseqüencia d'una 
política municipal poc adequada. Malauradament nodisposem de les actes de I'any 
1893, pero molts comentaris que hi ha en les actuals, ens deixen intuir aquest fet. 

Caldria destacar, també, que la majoria dacords es prenen després duna 
votació. Podem dir, doncs, que hi ha discusió, discrepancies en el si del consistori 
i en la manera de fer avancar el municipi. Per últim, si hem llegit amb atenció 
I'article, haurem vist com la majoria de les propostes són presentades per Esteban 
Domingo, un individu que no ha entrat al consistori per les darreres eleccions. 
Desgraciadament, no podem saber si aquestaimportant activitat municipal és nova 
o bé si ja I'havia dut I'any anterior. 

PERE MIRÓ SOLÉ 


